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۱۶۰ پرونده قاچاق سوخت كاميون هاي ترك  
مديركل ترانزيت  سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي از دعوت 
رس�مي آخوندي از وزير حمل و نق�ل تركيه ب�راي پيگيري عمل 
غيرقانوني تركيه در افزايش تعرفه عبور كاميون ها و اتوبوس ها از 
مرز خبر داد و گفت: اگر مجبور به پلمب مخازن سوخت كاميون هاي 
ترك شويم، از كوچك ترين تخلف سوختي آنها در ايران نمي گذريم. 
به گزارش فارس، دولت تركيه در اقدامي غيرقانوني نرخ عوارض عبور 
كاميون هاي ايراني از مرز اين كشور را در چند روز اخير دو بار افزايش 
داد كه غيرقانوني است و موجب شده اس��ت كاميون  هاي دو طرف در 
مرز دو كش��ور معطل بمانند و اين باعث كاهش مب��ادلات تجاري دو 

طرف شده است. 
در اين راستا چندي پيش رئيس سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي 
جوانب مختلف اين موضوع را تشريح كرد و گفت كه از طريق وزارت امور 
خارجه اعتراض خود را نس��بت به كار غيرقانوني تركيه اعلام كرده ايم 
اما فعلًا اقدام متقابل نمي كنيم.  امروز و پس از گذش��ت حدود 10 روز 
از اين اتفاق، به سراغ مديركل ترانزيت  سازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي رفتيم تا از آخرين پيگيري هاي ايران در رفع اين مشكل ايجاد 

شده توسط دولت تركيه، مطلع شويم. 
محمدجواد عطرچيان در اين باره به فارس گفت: پس از به وجود آمدن 
اين مشكل طرف ايراني  از طريق وزارت امور خارجه آمادگي خود را براي 
انجام مذاكره با تركيه اعلام كرده اس��ت، همچنين در حاشيه اجلاس 
جهاني فياتا در اس��تانبول، معاونان وزير حمل و نق��ل تركيه و رئيس 
سازمان راهداري ايران نيز حضور داشتند و پيگيري هايي از سوي طرف 

ايراني انجام شد اما طرف ترك ظاهراً مايل به حل اين مشكل نيست. 
مديركل ترانزيت  س��ازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي ادامه داد: 
ايران مجموعه اي از پيشنهادات را در حوزه حمل و نقل شامل توسعه 
حمل و نقل طرفين در حوزه هاي جاده، دريا، ريل و حمل و نقل هوايي 
به طرف تركيه اي اعلام كرد كه  تركيه  تاكنون در اين باره موضع خاصي 
نداشته است.  وي ادامه داد: وزير راه و شهرسازي ايران از همتاي ترك 
خود )وزير حمل و نقل تركيه( دعوت كرد كه به ايران س��فر كند و در 
قالب تعاملاتي اين مشكلات برطرف شود كه فعلًا هيچ پاسخي از سوي 

دولت تركيه اي دريافت نكرده ايم.  

اختصاص يارانه به صادركنندگان مرغ
 مرغ ايراني به روسيه صادر مي شود  

مدي�ركل ام�ور طي�ور، زنب�ور عس�ل و ك�رم ابريش�م وزارت 
اي�ن  ب�ه دنب�ال پيگيري ه�اي  جه�اد كش�اورزي گف�ت: 
وزارتخان�ه ب�ه زودي 50 درص�د از ياران�ه مص�وب ش�ده 
ب�راي ص�ادرات گوش�ت م�رغ در اختيارم�ان ق�رار مي گي�رد. 
رضا تركاش��وند در گفت وگو با مهر در پاسخ به اين پرسش كه به گفته 
مديرعامل اتحاديه سراس��ري مرغداران گوشتي كشور قرار بود دولت 
50 ميليارد تومان در اختيار صندوق توسعه صنعت طيور براي تأمين 
نقدينگي و جبران بخشي از هزينه هاي صادرات قرار دهد، چرا اين امر 
تاكنون محقق نشده است؟ با بيان اينكه وزارت جهاد كشاورزي از ابتداي 
سال جاري از طريق كارگروه كنترل بازار پيگير دريافت مشوق صادراتي 
براي صادركنندگان مرغ بوده است، اظهار داشت: اين پيگيري ها منجر 
به تصويب مصوبه اي شد مبني بر اينكه از طريق ستاد هدفمندسازي 

يارانه ها، يارانه اي به عنوان مشوق صادراتي در نظر گرفته شود. 
وي با اش��اره به اينكه مصوبه مذكور اواخر مردادماه به تصويب رسيد، 
افزود: به دنبال پيگيري هايي كه در ستاد تنظيم بازار انجام داديم، طي 
روزهاي اخير به ما اعلام ش��ده كه برنامه عملياتي خ��ود را ارائه كنيم 
تا حدود 50 درصد از يارانه تصويب ش��ده در اختيارم��ان قرار بگيرد، 
چراكه بايد مشخص شود اين يارانه براي چه ميزان صادرات قرار است 

اختصاص داده شود. 
تركاش��وند با بيان اينكه بحث يارانه صادراتي ب��ه دليل بالا بردن توان 
رقابت صادركنندگان كش��ور در بازارهاي صادراتي است، گفت: براي 
افزايش توان رقابت بايد قيمت تمام ش��ده توليد بس��يار پايين باشد و 
اگر اين مسئله امكان پذير نبود، بايد خلأ موجود را با پرداخت مشوق 

صادراتي جبران كرد قصد ما نيز همين است. 
وي، ميزان واردات مرغ كشورهاي اطراف ايران را نزديك به 3 ميليون 
تن اعلام كرد و افزود: بازارهاي هدف ما اين ميزان مرغ را از اقصي نقاط 
دنيا وارد مي كنند و كش��ورهاي اطراف مان به ج��ز تركيه عمدتاً وارد 
كننده اين كالا هستند. مديركل امور طيور، زنبور عسل و كرم ابريشم 
وزارت جهاد كش��اورزي با بيان اينكه فرآيند بررس��ي استانداردهاي 
مد نظر روس ها در مرغ هاي كشور در حال انجام است، اظهار داشت: 
سازمان دامپزشكي با همكاري معاونت امور دام وزارت جهاد پيگير اين 
موضوع هستند به احتمال زياد طي 10 روز آينده مسئله جمع بندي 

و نتايج آن به روسيه اعلام مي شود. 
-------------------------------------------------------

خبرهاي جديد در بورس انرژي   
 مدير عام�ل ب�ورس ان�رژي مهم تري�ن برنامه هاي اين ش�ركت 

در نيمه دوم سال را اعلام كرد. 
سيد علي حسيني در گفت وگو با ايسنا، فعال سازي كد معاملاتي عام 
براي ش��ركت هاي توزيع و تأمين مالي از طريق گواه��ي ظرفيت را از 

مهم ترين برنامه هاي بورس انرژي براي شش ماه دوم سال دانست. 
وي با بيان اينكه گواه��ي ظرفيت به منظور تأمي��ن مالي نيروگاه ها و 
افزايش ظرفيت آنها اجرايي مي شود، توضيح داد: گواهي ظرفيت ابزار 
جديدي است كه مصويه كميته فقهي را دريافت كرده و دستورالعمل 

اجرايي آن در سازمان بورس در حال نهايي شدن است. 
وي با اش��اره به اينكه پس از نهايي شدن اين دس��تورالعمل، انتشار 
گواهي ظرفيت بر اساس تقاضا عملياتي مي ش��ود، تصريح كرد:اين 
گواهي موجب افزايش سرمايه گذاري در صنعت برق به واسطه تأمين 
مالي از طريق بازار سرمايه خواهد شد به طوري كه نيروگاه ها با عرضه 
اين گواهي در بورس انرژي منابع لازم براي ساخت نيروگاه ها را تأمين 

خواهند كرد. 
حسيني همچنين عنوان كرد:از سوي ديگر قرار است معاملات سلف 
موازي استاندارد برق با اس��تفاده از كد عام توسط شركت هاي توزيع 
راه اندازي ش��ود تا منابع داخلي ش��ركت هاي توزيع به جاي اعتبارات 

توانير صرف خريد برق مي شود. 
مديرعامل بورس انرژي از پذيرش نفتاي س��بك پالايشگاه لاوان خبر 
داد و گفت: نفتاي سبك پالايش نفت لاوان در حال پذيرش است كه در 

صورت پذيرش به زودي عرضه اين محصول آغاز مي شود. 
وي آخرين وضعيت معاملات برق را تشريح كرد و گفت: اين معاملات 
با اعتبار روزانه 50 ميليارد تومان از سوي توانير همچنان در حال انجام 

است و فعلا اين مبلغ افزايش نيافته است. 
-------------------------------------------------------

قسط سوم بدهي هاي ايران پرداخت شد
قسط س�وم بدهي  هاي سررسيد ش�ده به حس�اب بانك مركزي 

جمهوري اسلامي ايران واريز شد. 
به گزارش روابط عمومي بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران، براساس 
توافق ايران و  گروه 1+5 مبلغ 400 ميليون دلار بابت بدهي هاي كشور 
هند در قالب قس��ط س��وم، از طريق بانك مركزي امارات دريافت و به 
حساب بانك مركزي جمهوري اس��لامي ايران منظور شد. با احتساب 
واريز قسط سوم، مبلغ 1/4 ميليارد دلار از كل مبلغ 2/8 ميليارد دلار به 

حساب بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران واريز شد.

وزير اقتصاد با بيان اينكه نفت، ارز و سود بانكي 
سه منشأ فس�اد اس�ت، از وعده توقف ماليات 
علي الرأس )توافقي( در سال ۹4 خبر داد و گفت: 
س�ال جاري بودجه با كس�ري مواج�ه نخواهد 
شد، اين در حالي است كه معاونت برنامه ريزي 
رئي�س جمه�ور ني�ز از آمادگ�ي دول�ت براي 
كاهش قيمت نفت در بودجه س�ال ۹4 خبر داد. 
به گزارش »جوان«، در حال��ي كه كاهش قيمت 
نفت احتمال رش��د كسري بودجه س��ال جاري 
دولت را تشديد كرده است، علي طيب نيا مدعي 
شد كه دولت در سال جاري كسري بودجه نخواهد 
داشت، اين در حالي است كه قيمت نفت در بودجه 
س��ال جاري 100دلار پيش بيني ش��ده است اما 
هم اكنون قيمت اين كالا در بازارهاي جهاني در 
محدوده 80 دلار قرار گرفته و كاتب س��خنگوي 
كميسيون برنامه و بودجه مدعي شده كه بودجه 

بين 6 تا 19 درصد خواهد بود. 
بررس��ي بودجه س��ال جاري نش��ان مي دهد كه 
حدود 60 تا 70 درصد بودجه س��ال جاري با تكيه 
بر درآمدهاي نفتي بسته شده است، اين در حالي 
است كه بي شك كاهش قيمت نفت دسترسي ايران 
به ميزان بودجه پيش بيني شده را كاهش مي دهد. 
حال در حالي كه پنج ماه از س��ال باقي مانده جاي 
تعجب دارد كه چطور وزير اقتصاد برخورد بودجه با 

چاله كسري را در سال 93رد مي دهد. 
طيب نيا در حاشيه نشست هم انديشي مسئولان 
هماهنگي هيئت هاي رسيدگي به تخلفات اداري 
به طور قاطع گفت: امسال كسري بودجه نداريم 
زيرا پول حاصل از صادرات نفت پنج، ش��ش ماه 
طول مي كش��د به تدريج در بودجه استفاده شود 
و در حال حاضر پول ف��روش نفت از ماه هاي قبل 
دريافت مي شود. وي افزود: براي كاهش وابستگي 
به درآمدهاي نفتي هم بايد در هزينه هاي دولت 
صرفه جويي شود و هم وابستگي درآمد دولت به 

نفت كاهش يابد. 
وزير ام��ور اقتص��ادي و دارايي با اش��اره ب��ه ابلاغ 

سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي گفت: تلاش براي 
وص��ول درآمده��اي مالياتي در راس��تاي كاهش 
وابستگي به درآمد نفتي انجام مي شود، همانطور كه 
در حال حاضر كاهش قيمت نفت بر كاهش درآمد 
اثر مي گذارد، اما با تكيه بر درآمدهاي مالياتي بايد 
آثار منفي كاهش قيمت نفت خنثي شود. طيب نيا 
تحريم هاي كنوني را از يك منظر به فال نيك گرفت 
و گفت: در شرايط تحريم براي حل و فصل مشكل 
اقتصاد و اجراي سياست اقتصاد مقاومتي بايد  هم 
كاهش قيمت نفت را جبران كنيم و هم به فكر اين 
باشيم كه دولت با درآمدهاي مالياتي اداره شود كه 

مستلزم همراهي دولت و مردم است. 
   حساب ذخيره ارزي را جدي مي گيريم

وزير امور اقتصادي و دارايي در پاسخ به اين پرسش 
كه آيا سهم صندوق توسعه ملي از بودجه سال 94 
كاهش مي يابد، گفت: در سال هاي گذشته در قانون 
برنامه سوم و چهارم حساب ذخيره ارزي پيش بيني 
شده بود كه فلسفه آن اين بود كه بخشي از درآمد 
مازاد نفتي به حساب ذخيره ارزي واريز شود و اگر در 
آينده با كاهش قيمت نفت مواجه شديم، اين كمبود 
از محل ذخيره ارزي تأمين شود اما در قانون برنامه 
پنجم حكم ديگري آمد كه علاوه بر حساب ذخيره 
ارزي صندوق توس��عه ملي هم تشكيل شد، اما در 
بودجه 93 براي درآمدهاي مازاد نفتي امكان واريز 

به حساب ذخيره ارزي وجود نداشت. 
وزير امور اقتصادي و دارايي با بيان اينكه حس��اب 
ذخيره ارزي را بايد جدي گرفت و در قانون بودجه 
س��ال آينده بايد فعال ش��ود، تأكيد كرد: در مورد 
قيمت نفت در بودجه سال آينده هنوز جمع بندي 

در اين زمينه انجام نشده است. 
   بايد ثروت آفريني كنيم 

علي طيب نيا، وزير امور اقتصادي و دارايي افزايش 
توان ثروت آفريني را يكي از اولويت هاي راهبردي 
وزارت اقتصاد عنوان كرد و افزود: اگر بناست با فقر و 
نابرابري مبارزه شود، چاره اي نداريم جز افزايش توان 
ثروت آفريني كشور. اين اولويت اول وزارت اقتصاد 

و كل دولت اس��ت البته در سياس��ت هاي اقتصاد 
مقاومتي نيز به اين مهم اشاره شده است. 

   نفت، ارز و سود بانكي مثلث فساد است
طيب نيا ضمن اش��اره به ضرورت يافتن ريشه هاي 
بروز تخلفات گفت: نفت يكي از دلايل اصلي وجود 
رانت و زمينه هاي رانت جويي در اقتصاد كشورمان 
است البته اين ويژگي منحصر به ايران نيست بلكه 
كش��ورهايي كه از درآمد سرشار ناشي از ثروت هاي 
ملي برخوردارند، معمولاً اين مش��كل و مفس��ده را 
دارند. طيب نيا به نظام چند نرخي ارز اش��اره كرد و 
ادامه داد: در 30- 40 سال گذشته همواره چند نرخ 
در بازار داش��تيم؛ تفاوت بين بازار آزاد و رسمي ارز 
زمينه كسب درآمدهاي سرشار را براي عده اي فراهم 
كرده است. تفاوت نرخ هاي سود بانكي از ديگر نكات 
مورد اشاره وزير اقتصاد در اين نشست بود كه وي در 
تشريح اين وضعيت به وجود نرخ هاي 9 تا بيش از 30 
درصد در نظام بانكي اشاره كرد و اين وضعيت را منجر 

به بروز مشكلاتي مانند معوقات بانكي دانست. 
   هزينه تخلف بايد بالا برود

وي با بيان اينكه مواردي داشتيم كه فرد بيش از 
هزار تا 2 هزار ميليارد تومان به نظام بانكي بدهكار 
بوده است، گفت: همين موردي كه اخيراً مجازات 
و اعدام شد بدهي 2 تا 2/5 هزار ميلياردي به نظام 
بانكي داش��ت. طيب نيا با تأكيد بر افزايش هزينه 
تخلف براي متخلف��ان گفت: اگ��ر هزينه تخلف 
بالا برود و متخلف��ان بدانند كه چ��ه جرايمي در 
انتظارشان هست، طبيعي است كه كاهش تخلفات 

را در نظام اداري شاهد خواهيم بود. 
   وعده توقف ماليات علي الرأس در سال ۹4

وزير امور اقتص��ادي و دارايي در كن��ار عامل فوق، 
با اش��اره به اينكه اس��تفاده از روش هاي جديد نيز 
مي تواند تأثير قابل ملاحظه اي در مبارزه با فس��اد 
داشته باش��د، تصريح كرد: طرح جامع مالياتي در 
سازمان مالياتي در حال اجراست و آقاي عسكري 
قول داده اند تا پايان سال بعد اين نظام در تمام كشور 
اجرايي شود؛ با اجرايي ش��دن اين طرح اطلاعات 

كامل و شفاف نس��بت به مؤديان مالياتي خواهيم 
داشت و سيستم علي الرأس و ارتباط مستقيم بين 

مؤديان و مميزيان مالياتي از بين مي رود. 
   خواهان كاهش سهم صندوق توسعه ملي 

از درآمدها هستيم
همچنين معاون برنامه ريزي و نظ��ارت راهبردي 
رئيس جمهور با اش��اره به كاهش درآمدهاي نفتي 
كشور در سال جاري، گفت: خواهان كاهش سهم 

صندوق توسعه ملي از درآمدها هستيم. 
محمدباقر نوبخت نيز در حاشيه همايش روز آمار 
و برنامه ريزي در جمع خبرنگاران، در پاسخ به اين 
سؤال كه چه ميزان از درآمدهاي بودجه 93 محقق 
شده است، اظهار داشت: عدم تحقق منابع وجود 
داشته و هر سال نيز بوده اس��ت. امسال در شش 
ماه اول سال حدود 73 درصد از منابع محقق شده 
كه متناسب با آن تخصيص ها انجام شده و سعي 
كرديم در هزينه هاي ج��اري صرفه جويي كنيم و 
نيز هزينه هاي عمراني استاني صددرصد تخصيص 
درصد  يافت��ه و كل طرح ه��اي عمراني ني��ز 53 
اختصاص يافته است. معاون برنامه ريزي و نظارت 
راهبردي رئيس جمهور افزود: سرمايه گذاري براي 
طرح هاي عمراني لزوماً منابع نيس��ت بلكه اراده 
دولت است كه بخواهيم صرفه جويي در هزينه ها 
كنيم يا به آنها اعتبار پرداخت شود. وي در پاسخ 
به اين سؤال كه آيا كسري بودجه نيز وجود داشته 
است، گفت:  ما نسبت به درآمدها هزينه مي كنيم و 

اين موضوع با عدم تحقق متفاوت است. 
نوبخت افزود: منتها اينطور نيست كه در بودجه اگر 
قرار بر پرداخت هزينه اي است همه آن انجام شود 

بلكه به ميزان درآمدها پرداخت مي شود. 
معاون برنامه ريزي و نظارت راهبردي رئيس جمهور 
در پاسخ به سؤال فارس مبني بر دستور رئيس جمهور 
مبني بر استفاده از حساب ذخيره ارزي در طرح هاي 
عمراني بيان داشت: اكنون آنچه قانون وجود دارد 
استفاده از منابع صندوق توس��عه ملي معطوف به 
بخش غيردولتي است اگر دولت نيازمند باشد كه در 
شرايطي مانند سال جاري 31 درصد از درآمدهاي 
خود را به صندوق توسعه ملي واريز نكند، آن وقت 
بايد از مجلس مجوز بگيرد و حتم��اً بايد اجازه آنها 
وجود داشته باشد. البته در زماني كه بودجه ما بالغ 
بر 110 ميليارد دلار بود ش��ايد منطقي بود علاوه 
بر 20 درصد ب��راي ورود به صندوق توس��عه ملي 
سالانه هم تا 3 درصد اضافه مي كرديم. اكنون اين 
110ميليارد دلار به 47 ميليارد كاهش يافته است 
و از همين عدد نيز 14/5 درصد بايد به شركت نفت 

به طرح هاي سرمايه گذاري برود. 
وي افزود: 31 درصد نيز بايد به صندوق واريز شود 
كه جمع آنها اگر براي سال آينده نيز ادامه پيدا كند 
ممكن است فقط 51/5 درصد باشد. بنابراين از اين 
پول )47 ميليارد دلار( بيش از 50 درصد آن بايد به 

صندوق توسعه ملي برود. 
وي در پاسخ به سؤال ديگر مبني بر مخالفت مجلس 
با كاهش سهم واريزي صندوق توسعه ملي و راهكار 
دولت براي اين موضوع، گف��ت: دولت دقيقاً قانون 
را رعايت خواه��د كرد و نظر خ��ود را در اين رابطه 
مي گوييم. با اس��تفاده بهين��ه، از درآمدهاي ارزي 
واريزي به صندوق توس��عه ملي ب��راي طرح هاي 
عمراني در نظر گرفته شود. اما آنچه قانون تصويب 
ش��ود اجرا خواهد ش��د. وي ادامه داد: براي بخش 
كشاورزي هزار و 200 ميليارد تومان يارانه نقدي در 

پنج ماهه اختصاص يافته است.

طيبنيا:مالياتتوافقيدرسال94حذفميشود
بودجه سال ۹3 به كسري نمي خورد

محمدباقر نوبخت: تاكنون 53 درصد بودجه عمراني تخصيص يافته و 73 درصد درآمدهاي بودجه ۹3 محقق شده است

آيا ايران ظرفيت اقتصاد دانش بنيان را دارد؟
اقتصاد دانش بنيان يكي از بندهاي مهم سياست هاي اقتصاد مقاومتي 
است. اين اهميت نه از جهت قرار گرفتن در شرايط تحريم و طراحي 
يك نظام اقتصادي-عكس العملي ك��ه به عنوان يك ضرورت اجباري 
در زمان حاضر اس��ت. اين ضرورت اقتصاد مقاومتي به معناي مقاوم 
ساختن پايه هاي اقتصاد نيز نه فقط مختص ايران كه دغدغه بسياري 

كشورهاست. 
 اقتصادي كه به فرموده مقام معظم رهبري»نياز به عزم ملي و مديريت 
جهادي دارد و اگر اين هدف تحقق يابد هيچ كس جسارت تحقير اين 
ملت را به خود راه نخواهد داد«. »بايد از درون رشد كنيم و بجوشيم اما 

با برون گرايي در بازارهاي جهاني نيز فعال و مؤثر باشيم.« 
در واقع بند دوم سياست هاي ابلاغي از س��وي مقام معظم رهبري به 
اقتصاد دانش بنيان اختصاص يافته اس��ت و به اين ترتيب پيش��تازي 
اقتصاد دانش بنيان، پياده سازي و اجراي نقش��ه جامع علمي كشور و 
ساماندهي نظام ملي نوآوري در جهت رس��اندن ايران به رتبه نخست 
اقتصاد دانش بنيان در منطقه مورد توجه بوده است اما پيش از همه بايد 
به اين سؤال پاسخ گفت كه آيا ظرفيت كشور و ذخاير نيروي انساني به 
اندازه اي هست كه ما را به سرمنزل مقصود برساند ؟ آيا در كوزه اقتصاد 

ما چيزي هست كه از آن اقتصاد دانش بنيان بتراود!؟ 
در پاسخ به اين س��ؤال كافي است به بيانات روش��نگرانه مقام معظم 
رهبري اشاره كنيم. ايشان با اش��اره به ظرفيت هاي لجستيكي اعم از 
ذخاير زير زميني و مادي به خوبي نشان داده اند كه توان نيروي انساني 

نيز در اين باره قابل تأمل و قابل اتكاست. 
ايشان در بيان 10 نكته در جلسه مسئولان و تبيين اقتصاد مقاومتي 
در تاريخ 20 اسفند 92 گفته اند: »از مؤلفه هاي سياست هاي مقاومتي، 
مس��ئله دانش محوري اس��ت كه اين هم يك مش��خصه بسيار مهم 
است. خوشبختانه وضع علمي امروز كشور اين اجازه را به ما مي دهد 
كه اين بلندپروازي را داش��ته باش��يم ك��ه بخواهي��م اقتصادمان را 
اقتصاد دانش بنيان كنيم«... »ما دانشمند و متخصص و شركت هاي 
دانش بنيان و افراد مبتكر در كش��ور زياد داريم و اين جزو مهم ترين 
زيرساخت هاي اقتصادي در هر كشور است. اگر چنانچه ما به اين نكته 
توجه كنيم، طبعاً چرخه علم تا ثروت – به خصوص در بخش هايي كه 
داراي مزيت هس��تند - به راه خواهد افتاد و امتداد پيدا خواهد كرد و 

اين در اقتصاد مقاومتي ان شاءالله روي مي دهد.«
ايش��ان در ادامه مي گويند: »بيش از 31 درصد ج��وان داريم؛ 25 برابرِ 
اول انقلاب دانشجو داريم - جمعيت كشور از اول انقلاب تا حالا دو برابر 
شده، جمعيت دانشجو 25 برابر شده، يعني ما از 120  هزار رسيده ايم به 
4 ميليون  و 100 هزار؛ اين چيز مهمي است، خيلي حادثه عظيمي است؛ 
هم اين رشد مهم است، هم اين دارايي اي كه فعلًا داريم مهم است - 10 
ميليون دانش آموخته دانشگاه ها داريم؛ 65  هزار عضو هيئت علمي داريم 
كه بيش از 10 برابر آن چيزي اس��ت كه در اول انقلاب وجود داشت؛ 5 
هزار شركت دانش بنيان داريم كه الان 17  هزار متخصص و فعال در اين 
شركت ها مشغول كارند، ببينيد اين ظرفيت ها چقدر مهم است؛ نتيجه 
اين شده كه طبق گزارش پايگاه هايي كه رتبه علمي كشورها را مشخص 
مي كنند، ما در رتبه پانزدهم دنيا هستيم - در يك پايگاه رتبه شانزدهم، 
در يك پايگاه رتبه پانزدهم، در اين حدود-«...»ما در بعضي از رشته هاي 
علمي، رتبه مان از اين بالاتر است؛ در بعضي از رشته هاي علمي جزو هفت 
هشت كشور ]اول[ دنيا و در بعضي جاها جزو چهار پنج كشور اول دنيا 

قرار داريم. اين آن زيرساخت اساسي است؛ نيروي انساني.« 
حال كه به گفته مقام معظم رهبري پيشرفت هاي خوبي در حوزه توليد 
علم صورت گرفته و زير س��اخت ها براي تح��ول اقتصاد تك محصولي 
)فروش نفت( ب��ه اقتصاد دان��ش محور مهيا اس��ت؛ باي��د چه كرد؟ 
مقام معظ��م رهبري در اين باره به تكيه بيش��تر بر ش��ركت ها و ديگر 
مجموعه هاي دانش بنيان تأكيد دارند ام��ا در عين حال تأكيد دارند: 
»پيش��رفت ها نبايد انس��ان را قانع و متوق��ف كند بلكه بايد مش��وق 
پيشرفت هاي بيشتر و طي كردن راه هاي نرفته و ميان برشود«. براي 

اين منظور راه هاي اوليه زير پيشنهاد مي شود:
    راهكارها چيست؟

1- ايجاد اقتصاد دانش بنيان و توس��عه در ايران نيازمن��د زير اقدامات 
مقدماتي است كه بدون مهيا كردن آنها در عمل اقتصاد دانش بنيان كه 
براي كشور ايجاد سرمايه كند به دست نخواهد آمد. از جمله اين اقدامات 
به ارتباط سازنده، نزديك و متعامل صنايع و دانشگاه ها در ايران است و 
مي توان از آن به عنوان يكي از مهم ترين اين پيش نيازها نام برد. اتصال اين 
دو حلقه كاري سخت اما شدني است به خصوص كه تأكيد مقام معظم 
رهبري بر »درون زايي« اقتصاد را سر لوحه خود قرار دهيم و با فراهم آوردن 
شرايط سخت افزاري )در قالب ايجاد كانون هاي علم و دانش به منظور 
تجاري سازي ( و نرم افزاري )افزايش تعداد مقالات كاربردي متناسب با 

ظرفيت هاي دروني( تحولي در توليد دانش ايجاد كنيم. 
اقدامي ك��ه در بخش هاي��ي مانند داروس��ازي، س��لول هاي بنيادي، 
نانو تكنولوژي، دستاوردهاي نظامي )در صنايع موشكي و پهپاد و...( به 
خوبي تبيين شده اما نيازمند تسري تصاعدي اين موفقيت ها به ساير 

بخش هاي اقتصاد كشور هستيم. 
2- گفته مي شود اقتصاد دولتي تك محصولي مانعي بزرگ بر سر راه 
تحقق اقتصاد دانش بنيان اس��ت و اراده و نگرش عميق رهبر فرزانه، 
آن گونه كه بايد و شايد در لايه هاي پايين مديريتي رسوخ نكرده و لذا 
بايد به طور جدي مديران مياني، دانشگاهيان، صنعتگران درگير اقتصاد 
دانش بنيان شوند و اقتصاد دانش بنيان بايد به گفتماني جدي در تمام 
رشته ها دنبال و حتي در صورت نياز منجر به تحول در دانشگاه ها شد. 
- س��ومين راهكاري كه علاوه بر الگوي سازي موفقيت هاي دروني بايد 
دنبال كرد بررسي تطبيقي تجربه هاي كشورهاي دانش بنيان است، به 
عنوان مثال ژاپن الگوي مناسبي براي شتاب بخشي به اقتصاد دانش بنيان 
توسط »دولت« است كه مي تواند با بومي سازي و ارائه  برنامه هاي عملي 
در جهت تحقق اقتصاد دانش محور مد نظر برنامه ريزان قرار گيرد، آنجا 
كه دولت ژاپن با »ايشين ميجي« با اقدام به حركت در مسير دانش محور 
چگونه موفق شد و در همان مقطع زماني شوروي سابق به جاي توليد علم 

به فكر سرقت علم و تمركز بر داشته هايش كرد و اكنون نيست. 

4۰۰ پرونده زمين خواري در مراجع قضايي
مدي�ركل راه و شهرس�ازي اس�تان ته�ران ب�ه وج�ود بي�ش از 
400 پرون�ده ب�از زمين خ�واري در مراج�ع قضاي�ي در س�ال 
جاري اش�اره كرد و گف�ت: اين پرونده ه�ا در دادگاه ه�اي بدوي 
و تجديد نظ�ر در حال بررس�ي اس�ت و ب�ه محض اينك�ه احكام 
صادر ش�ود مانند مرحله قبل ب�ا زمين خواران برخورد مي ش�ود. 
فريبرز واحدي در گفت وگو با مهر در خصوص برنامه هاي دولت براي 
مقابله با زمين خواري، اظهار داش��ت: پرونده ه��اي متعددي در حوزه 
شميرانات و ديگر مناطق اس��تان تهران در جريان است و به تمام اين 
پرونده ها رسيدگي خواهد ش��د. وي افزود: يكسري پرونده مختص به 
اراضي دولتي در دادگاه هاي بدوي و تجديد نظر در حال بررسي است 
و هنوز احكام آنها صادر نش��ده اس��ت اما به محض اينكه حكم مراجع 
قضايي را داشته باشيم مانند مرحله قبل برخورد با زمين خواران با آنها 
هم مقابله مي شود. مديركل راه و شهرس��ازي استان تهران با اشاره به 
تعدد پرونده ها در مراجع قضايي گفت: برخي از پرونده ها ماليكت اراضي 
دولتي را به نام خود ثبت مي كنند بنابراين نمي توان آمار دقيقي از تعداد 
زمين خواران داد اما پرونده هاي باز كه در دادگاه ها هستند به بيش از 

400 پرونده در سال جاري مي رسد.

مهران ابراهيميان

هادي  غلامحسيني
   گزارش  يك

دبير انجمن روغن نباتي از كاهش 20 درص�دي واردات روغن 
پالم به كشور طي شش ماهه نخست امس�ال خبر داد و گفت: 
به رغم وجود درخواس�ت افزايش قيمت از سوي صنايع روغن 
نباتي قيمت اين محصول تا پايان امس�ال افزاي�ش نمي يابد. 
به گزارش ايسنا، محمد قبله در نخس��تين نشست خبري انجمن 
روغن نباتي اظهار كرد: طي شش ماهه نخست سال گذشته سهم 
واردات روغن پالم از واردات كل روغن نباتي حدود 52 درصد بوده 
است كه طي شش ماهه نخست امسال با حدود 20 درصد كاهش 

به 32درصد از سهم كل واردات اين محصول رسيده است. 
وي افزود: س��الانه به حدود يك ميليون و 200 ه��زار تن واردات 
روغن خام براي توليد روغن نباتي و تأمين بازار داخلي نيازمنديم 
كه طي شش ماهه نخست امسال حدود 700 هزار تن روغن خام 

به كشور وارد شده است. 

دبير انجمن روغن نباتي ادام��ه داد: از اين ميزان حدود 32 درصد 
سهم روغن پالم بوده است و علاوه بر كاهش سهم روغن پالم طي 
اين مدت س��هم واردات روغن دانه آفتابگردان در اين بازه زماني 

افزايش يافت و به 35 درصد از سهم كل رسيد. 
قبله با بيان اين كه هدف از واردات روغن پالم، تأمين و توليد روغن 
باكيفيت بالاتر اس��ت، گفت: در اين راستا طي شش ماهه نخست 
امس��ال حدود 180 هزار تن روغن دانه آفتابگردان به كشور وارد 
شد كه نس��بت به همين بازه زماني در سال گذشته با 106 درصد 

رشد مواجه شده است. 
قبله با بيان اين ك��ه تحريم ها در افزايش قيم��ت روغن نباتي طي 
سال هاي گذش��ته اثر گذار بوده اس��ت، اعلام كرد: به رغم اين كه 
برآورد ها نش��ان مي دهد قيمت روغ��ن نباتي مي توان��د تا حدود 
درصد افزايش يابد و از سوي صنايع نيز اين تقاضا وجود دارد،   10
اما درصدديم آن را با افزايش بهره وري و افزايش حاشيه سود صنايع 
جبران كنيم بنابراين تا پايان امس��ال هيچ گون��ه افزايش قيمتي 

اعمال نمي شود.

كاهش 20 درصدي واردات روغن پالم 

 روغن تا پايان امسال گران نمي شود

   بازرگاني

مديرعامل آب منطقه اي تهران با اش�اره به 
كمبود آب سدهاي شرق تهران اعلام كرد: در 
شرايط فعلي آب تهران همچنان در مرحله 
اضطرار قرار دارد و تاكنون پيش بيني ها در 
خصوص بارندگي پاييز محقق نش�ده است. 
خسرو ارتقايي وضعيت آب سدهاي لار و لتيان 
را بحراني اعلام ك��رد و ادامه داد: بارندگي هاي 
اخير نتوانسته است كمبود آب سدهاي تهران 

را جبران كند. 
مديرعامل آب منطقه اي ته��ران، با بيان اينكه 
سامانه منابع آبي شرق تهران در مقايسه با سال 
گذش��ته 50 درصد و س��امانه منابع آبي غرب 
تهران نيز 30 درصد با كاهش آب مواجه است 
ادامه داد: با وجود درخواست هاي بيشمار براي 
صرفه جويي 20 درصدي مشتركان در مصرف 
آب نه تنها اين صرفه جويي حاصل نشده بلكه 

ميزان مصرف آب 2/5 درصد نيز افزايش يافته 
اس��ت. بنابر اظهارات مديرعامل شركت آبفاي 
استان تهران امس��ال از آن س��ال هايي است 
كه براي تأمين آب، افزون بر تابستان در پاييز 
نيز با مشكل مواجه خواهيم بود و اين موضوع 
ضرورت صرفه جويي مصرف آب را در استان دو 

چندان مي كند. 
او با بيان اينكه ميزان آب مصرفي در شهر تهران 
س��الانه يك ميليارد و 35 ميلي��ون مترمكعب 
است ادامه داد: اين رقم 80 ميليون متر مكعب 

بيشتر از ظرفيت توليد آب است. 
مدير عامل آب منطقه اي تهران با تأكيد بر لزوم 
صرفه جويي در مصرف آب تهران اعلام كرد: در 
صورتي كه 20 درصد در مصارف غيرضرور خود 
صرفه جويي كنند، تابستان و پاييز سال جاري 

را به خوبي پشت سر خواهند گذاشت.

مدي�ر كل مق�ررات ص�ادرات و واردات وزارت 
صنعت از آغاز تس�هيل در روند ثبت س�فارش 
خب�ر داد و گف�ت: 2000 ردي�ف تعرف�ه اي از 
ش�مول انج�ام كارشناس�ي مس�تثني ش�ده 
و ورود و ترخي�ص اي�ن دس�ته از تعرفه ه�ا 
موكول ب�ه مجوز دس�تگاه هاي ديگر نيس�ت. 
پس از آنكه نعمت زاده وزير صنعت، معدن و تجارت 
از حذف ثبت سفارش تا پايان سال خبر داد بسياري 
از مس��ئولان و دس��ت اندركار ترجيح دادند تا در 
خصوص اين مسئله سكوت كنند، حال آنكه ايران از 
عنوان معدود كشورهايي است كه ثبت سفارش را بر 
سر راه مبادلات تجاري خود قرار داده است اما امروز 
سيد عباس حسيني مدير كل مقررات صادرات و 
واردات وزارت صنعت در گفت وگو با فارس، اعلام 
كرد كه شمارش معكوس براي تسهيل در فرآيند 
ثبت سفارش آغاز شده است. وي گفت: از تاريخ 26 

مهر ماه به س��ازمان هاي صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان هاي كش��ور ابلاغ كرديم تا 2 هزار رديف 
تعرفه اي كه فهرست نهايي آن در سايت ثبتارش 
قرار دارد از ش��مول انجام كارشناسي مستثني و 
توس��ط خود متقاضي و از طريق سيستم اينترنت 
تكميل خواهد شد. وي ادامه داد: با اين كار جلوي 
دخل و تصرف كارشناسي، اعمال سليقه شخصي، 
رفت و آمدهاي بي مورد و ايجاد مسائل حاشيه اي 
گرفته خواهد شد. حسيني در پاسخ به اينكه روند 
اعمال تسهيل براي تمام تعرفه ها تا چه زماني كامل 
مي ش��ود گفت: اكنون با دو هزار رديف تعرفه آغاز 
كرده اي��م و پيش بين��ي مي كنيم تا دو م��اه آينده 
مجموع 7 هزار رديف تعرفه اي شامل اين سيستم 
شود مضاف بر آنكه در سيستم جديد ثبت سفارش 
ديگر كاغذي در ميان نخواهد بود و اطلاعات مستقيم 

براي بانك و گمرك انتقال داده خواهد شد.

آب تهران همچنان در شرايط اضطرار قرار دارد    خبرآغاز تسهيل در روند ثبت سفارش واردات


